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On the pension scene this month we have some bad news and some good news. The bad news is that although 
we are now into summer, the long-awaited federal government's Paper on Pension Reform, scheduled for release this 
spring, has not yet materialized.

The good news is that the program of regional pension seminars sponsored by Health and Welfare 
Canada has been very successful. Some forty seminars have been held since the program began in 
October 1981. The last five - which completes the program - were held this month in Vernon and Victoria, 
British Columbia; Edmonton, Alberta; Whitehorse, Yukon and Plantagenet, Ontario. It has been most 
gratifying for the CACSW Clearinghouse on Pensions to have played a part in this success. As well as 
publishing our newsletter on pensions, we have shipped out thousands of pension and related documents 
for use at the seminars. Our Pensions Committee members and other members of the CACSW were 
actively involved in the organization of many of the seminars and also as speakers and panel members.

It is obvious from the number of requests for information and documents received by the CACSW 
Clearinghouse on Pensions that there is an increasing awareness of the inadequacies of Canada's pension 
system and of the particularly devasting affect these inadequacies have on women. The Pension Reform Paper 
will present the public with proposals for change in the present system. The government has expressed the 
desire to consult with groups and individuals in the hope that reforms will better meet the needs of the Canadian 
people. We must seize this opportunity to make our views known before final legislative action is taken.

There is still a lot of pension activity in the private and public sectors. The annualmeeting of the Canadian Pension Conference was held in Ottawa last month. The Canadian
Association of Pension Supervisory Authorities (CAPSA) recently published its report entitled "A
Consensus for Pension Reform" and the Canadian Labour Congress (CLC) has also released areport on pensions. The CACSW adopted recommendations on pension reform at the Marchgeneral meeting and the Pensions Committee will continue to study the various reports and
recommendations published to-date.

As soon as the federal government's Paper on Pension Reform is available, the
CACSW Pensions Committee will highlight the areas that most concern women in a specialnewsletter.

We have enclosed a copy of our fact sheet on pensions which was released at
CACSW's annual meeting in Halifax, June 7-9, 1982.

For further information, please contact the "pension line" at (613) 995-8284.
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À propos des régimes de pensions, nous avons eu, ce mois-ci, une mauvaise et une bonne nouvelle. 
La mauvaise nouvelle est que l'été est arrivé et le document de travail tant attendu que le gouvernement 
fédéral devait publier au printemps sur la réforme du Régime des pensions n'a pas encore paru.

La bonne nouvelle est que le programme de colloques régionaux sur les régimes de pensions, 
parrainé par Santé et Bien-être social Canada, a connu un grand succès. Depuis la mise en route de ce 
programme en octobre 1981, nous avons compté une quarantaine de colloques. Les cinq derniers - qui 
complètent le programme - ont eu lieu, ce mois-ci, à Vernon et a Victoria (Colombie-Britannique); à 
Edmonton (Alberta); à Whitehorse (Yukon) et à Plantagenet (Ontario). Les membres du Centre d'information 
sur les régimes de pensions du CCCSF se félicitent d'avoir mérité une part de ce succès. En plus de publier 
notre bulletin sur les régimes de pensions, nous avons expédié des milliers de documents relatifs aux 
regimes de pensions qui ont servi au cours des colloques. Le Comité des régimes de pensions et les 
membres du CCCSF ont participe activement à l'organisation de bon nombre de ces colloques, ont donné 
des conférences et ont fait partie de tables rondes.

À en juger par le nombre de demandes de renseignements et de documents, reçues au Centre 
d'information sur les régimes de pensions, il est évident qu'on se rend compte de plus en plus des 
déficiences du régime de pensions du Canada, déficiences qui ont un effet particulièrement dévastateur sur 
les femmes. Le document de travail sur la réforme des pensions présentera au public des propositions 
visant à modifier le présent régime. Le gouvernement a exprimé le désir de consulter des groupes et des 
particuliers dans l'espoir que les réformes permettent de mieux répondre aux besoins des citoyens 
canadiens. Nous devons saisir cette occasion de faire connaître nos points de vue avant que les décisions 
législatives ne soient prises.

Le secteur privé et le secteur public bourdonnent encore d'activité dans le domaine des pensions. Le 
congrès annuel de la Conférence canadienne sur les pensions a eu lieu à Ottawa le mois dernier. 
L'Association canadienne des organismes de contrôle des régimes de retraite (CAPSA) vient de publier un 
rapport intitulé "Consensus visant la réforme des pensions" et le Congrès canadien du travail y est allé lui 
aussi de son étude sur les régimes de pensions. Le CCCSF, à sa réunion générale de mars, a adopté des 
recommandations sur la réforme des régimes de pensions et le Comité des régimes de pensions va 
continuer d'examiner toutes les études et les recommandations faites jusqu'à ce jour.

Dès que le gouvernement fédéral aura publié son document sur la réforme des régimes de pensions, le Comité 
des régimes de pensions du CCCSF fera ressortir dans un bulletin spécial les points qui intéressent le plus les 
femmes.

Nous vous faisons parvenir notre feuille de données sur les régimes de pensions, qui a été distribuée au cours 
de la réunion annuelle tenue à Halifax du 7 au 9 juin 1982.

Pour de plus amples renseignements, veuillez composer le
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